

**166 (VI). Question of dissolution of the Trusteeship System for the Adamawa sections of the Trust Territories of the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration as raised in the petition from the Lamido of Adamawa**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its sixth session, in consultation with France and the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authorities concerned, which designated Mr. Watier and Brigadier Gibbons respectively as special representatives, that part of the petition from the Lamido of Adamawa (T/Pet.4/21-5/9) which raises the question of dissolution of the Trusteeship System for the Adamawa sections of the two Territories,

*The Trusteeship Council*

*Decides* that no action by the Council is called for on this question;

*Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authorities and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Eightieth meeting,  
3 April 1950 (T/568).*

**167 (VI). Question of the merging of the Shuwa Arab peoples with the Dikwa Emirate as raised in the petition from the Dikwa Native Authority concerning the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its sixth session, in consultation with France and the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authorities concerned, which designated Mr. Watier and Brigadier Gibbons respectively as special representatives, that part of the petition from the Dikwa Native Authority (T/Pet.4/22-5/10) which raises the question of the merging of the Shuwa Arab peoples with the Dikwa Emirate,

*Having taken note* of the observations of the United Nations Visiting Mission to West Africa on this question (T/461, part II, chapter I (c)),

*Having taken note* of the observations submitted by the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland (T/505) as well as of the oral statements of the special representatives on this subject,

**166 (VI). Question de la suppression du Régime de tutelle pour les régions des Territoires sous tutelle du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française qui font partie du district d'Adamaoua, soulevée dans la pétition du Lamido d'Adamaoua**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné*, à sa sixième session, en consultation avec la France et le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorités chargées de l'administration des Territoires en question, lesquelles avaient désigné respectivement M. Watier et le général Gibbons comme représentants spéciaux, la partie de la pétition du Lamido d'Adamaoua (T/Pét.4/21-5/9) qui soulève la question de la suppression du Régime de tutelle pour les régions des deux territoires qui font partie du district d'Adamaoua,

*Le Conseil de tutelle*

*Décide* que cette pétition n'appelle aucune mesure de la part du Conseil;

*Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance des Autorités chargées de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Quatre-vingtième séance,  
3 avril 1950 (T/568).*

**167 (VI). Question du rattachement de la population arabe Shuwa à l'Emirat de Dikwa, soulevée dans la pétition de la Dikwa Native Authority concernant le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné*, à sa sixième session, en consultation avec la France et le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorités chargées de l'administration des Territoires en question, lesquelles avaient désigné respectivement M. Watier et le général Gibbons comme représentants spéciaux, la partie de la pétition qui soulève la question du rattachement à l'Emirat de Dikwa des populations arabes Shuwa,

*Ayant pris acte* des observations de la Mission de visite des Nations Unies en Afrique occidentale sur cette question (T/461, partie I, chapitre I, c),

*Ayant pris acte* des observations présentées par le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord (T/505) ainsi que des exposés oraux des représentants spéciaux sur cette question,

*Having taken note* of the desire of the petitioners to remain under trusteeship until they are capable of self-government,

*The Trusteeship Council*

*Decides* that no action by the Council is called for on this question;

*Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authorities and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Eightieth meeting,  
3 April 1950 (T/569).*

**168 (VI). Question of the administrative relationship between the Cameroons under British administration and Nigeria as raised in certain petitions concerning the Cameroons under British administration**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its sixth session, in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Brigadier Gibbons as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of the administrative relationship between the Cameroons under British Administration and Nigeria:

1. Petition from the Cameroons National Federation (T/Pet.4/16-5/7),
2. Petition from the Cameroons Federal Union (T/Pet.4/61-5/66),
3. Petition from Mr. F. T. Tambe (T/Pet.4/41),
4. Petition from the Douala Branch, Bakweri Land Committee (T/Pet.4/59),
5. Petition from Mr. F. E. Burnley (T/Pet.4/11-5/5),

*Having taken note* of the observations of the United Nations Visiting Mission to West Africa on the question of the administrative relationship of the Cameroons under British administration with Nigeria (T/461, part II, chapter I (b)),

*Having taken note* of the observations of the Administering Authority (T/486, paragraphs 22 to 26) as well as of the oral statement of the special representative on this subject,

*Having noted* the statement of the Administering Authority that the constitution of Nigeria, including the Trust Territory, is at present under review,

*The Trusteeship Council*

*Decides* to inform the petitioners that the question of the administrative relationship between the Cameroons under British administration and Nigeria has

*Ayant pris acte* du désir manifesté par les pétitionnaires de rester sous régime de tutelle jusqu'au moment où ils seront en mesure de se gouverner eux-mêmes,

*Le Conseil de tutelle*

*Décide* que cette pétition n'appelle aucune mesure de la part du Conseil;

*Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance des Autorités chargées de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Quatre-vingtième séance,  
3 avril 1950 (T/569).*

**168 (VI). Question des rapports administratifs entre le Cameroun sous administration britannique et la Nigéria, soulevée dans certaines pétitions concernant le Cameroun sous administration britannique**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné* à sa sixième session, en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'Administration du Territoire en question, laquelle a désigné le général Gibbons comme représentant spécial, les parties des pétitions ci-dessous, qui soulèvent la question des rapports administratifs entre le Cameroun sous administration britannique et la Nigéria:

1. Pétition de la *Cameroons National Federation* (T/Pét.4/16-5/7),
2. Pétition de la *Cameroons Federal Union* (T/Pét.4/61-5/66),
3. Pétition de M. F. T. Tambe (T/Pét.4/41),
4. Pétition du *Bakweri Land Committee*, section de Douala (T/Pét.4/59),
5. Pétition de M. F. E. Burnley (T/Pét.4/11-5/5),

*Ayant pris acte* des observations de la Mission de visite des Nations Unies en Afrique occidentale sur la question des rapports administratifs avec la Nigéria (T/461, partie II, chapitre I, b),

*Ayant pris acte* des observations de l'Autorité chargée de l'administration (T/486, paragraphes 22 à 26) ainsi que de l'exposé oral du représentant spécial sur cette question,

*Ayant pris acte* de la déclaration de l'Autorité chargée de l'administration, d'où il ressort que la constitution de la Nigéria, y compris le Territoire sous tutelle, est actuellement en revision,

*Le Conseil de tutelle*

*Décide* de faire connaître aux pétitionnaires que la question des rapports administratifs entre le Cameroun sous administration britannique et la Nigéria a